
S z o m b a t , 1997. A u g . 9. S z e g e d 5 

Levélváltás -
városmarketingtől 
Tisztelt Jóni Tanár Úr, Kedves Kollégám! 
Talán megbocsát a megszólítás második feléért, de 

úgy tűnik valóban kollégák leszünk, mint JATE-n ok-
tatók, igaz én csak egy többszáz éve keletkezett diffe-
renciál-integrálszámítást tanítok és nem vagyok „kép-
zés kitalálója és szervezője" (Id. Délmagyarország 
1997. augusztus 5. szám, Panek József, Frázisok he-
lyett tudomány c. cikke, ahol örömmel látom a sörös-
pohár melletti, tudományról szóló nyilatkozatát), de, 
hát mégis együtt fogunk tanítani Szeged legnagyobb 
felsőoktatási intézményében. Nyilatkozatában olyano-
kat is mond, hogy meg kell kérjem arra, hogy ezt a pár 
sort mégis méltassa figyelemre és pazaroljon rám né-
hány percet, bár egyetértek azon megállapításával, 
hogy néha „teljesen komolytalan embereket komolyan 
veszünk". 

Dicséretes tudósi szerénységgel mondja: „Most -
ha jól tudom - éppen logisztikai központ vagyunk". 
Tekintve, hogy, ha valaki hibás premisszából indul ki, 
könnyen téves következtetésre jut, kisegítem: Nem jól 
tudja. A cikkben ostorozott városvezetés csak annyit 
mondott és mond most is: Logisztikai központ szeret-
nénk lenni, amelynek bizonyos elemei a közút-vasút 
összekapcsolás (Id. a nyilatkozatát tartalmazó Délma-
gyarország számban a „Gördülő országút" Dorozsma 
sikere cikket, amelyet akár szakirodalmi részletként is 
figyelmébe ajánlhatok), a vasút-viziút összekapcsolás 
(RO-LA terminál és a Medencés kikötő) már megvan 
de gyenge pont a repülőtér (ezért számolunk azzal, 
hogy a légibázis akár Békéscsabán, Aradon vagy Te-
mesváron lehelne) és nem nemzetközi viziút a Tisza 
(azért gondolunk megfelelő közúti összeköttetés esetén 
Bajára, mint a szegedi logisztikai központ Duna-kikö-
tőjére). Tehát vannak elképzeléseink, tudja: jövőkép. 

Dicséretes, hogy saját munkáját illetően azt mond-
ja: „megpróbálnánk": 

- meghatározni a város fejlesztési kérdéseit 
- az egészet az építész, városfejlesztő, gazdaság-

földrajz tudós, reklámszakember szemével megnézni. 
Nagyon helyes, csak üdvözölni lehet, de ezt ne azzal 

kezdje, hogy amit a városvezetés próbál csinálni lebe-
csüli és úgy tesz mintha már a városvezetés a tervvel 
már végre is hajtotta volna az elképzelést, amibe aztán 
rögtön bele is veri a csúfol. Higyje el a munkáját nem 
az fogja felértékelni, ha a mienket leértékeli. Egyéb-
ként: sok sikert. 

Dr. Szalay István 

Meglepet t , amikor a 
DM m u n k a t á r s a felhí-
vott, hogy a keddi szám-
ban megjelent mondata-
imra maga a polgármes-
ter úr reagált. 

L á t a t l a n b a n is úgy 
saccoltam, hogy a válasz 
t a r t a lmában valószínű-
leg személyeskedés és ki-
oktatás. Hát igen... 

Mindenkinek, aki vál-
la l ja a ny i lvános meg-
szólalás ód iumá t , a k á r 
s z ó b a n , a k á r Í r á s b a n , 
s z á m o l n i a kel l a z z a l , 
hogy a hallgatóság min-
den h a r m i n c emberé r e 
jut egy, aki nyomban el-
a l s z ik , egy , ak i t e l j e s 
erőből figyel, de nem ért 
semmit, és egy, aki amit 
csak fé l re lehet é r ten i , 
félre is érti. 

Sajnálatos, hogy pol-

g á r m e s t e r ú r , m i n d e n 
jel szerint, az utóbbi tí-
pus. Hogy a további fél-
reér téseket e lke rü l jük , 
e n g e d j é k meg , hogy 
m i n d e n é r d e k l ő d ő fi-
gyelmét felhívjam G. J . 
Ashwor th és H. Voogd 
professzorok „A város 
értékesítése" cimű, mos-
tanában a szegedi köny-
vesboltokban is kapható 
könyvére, amelynek is-
meretében talán érthető-
vé vál ik , mit is b á t o r -
kodtam kifogásolni. 

A könyv egyébkén t 
mindazok körében, akik 
á t fogóan fog la lkoznak 
városfejlesztéssel, aká r , 
m i n t é p í t é s z e k , a k á r , 
mint földrajztudósok, is-
mert. 

Tisztelettel: 
Jóni Gábor 

• Sáfár Mónika újra Elisabeth 

Sohasem játszik rutinbál 

Lefülelt futtatók 
• Munkatársunktól 

Egy nagy valószínűség-
gel lányfuttatással foglal-
kozó bandát buktattak le 
Fejér- és Csongrád me-
gyei nyomozók. Csütörtö-
kön délután értesítették a 
dunaújvárosi rendárök a 
szegedieket, hogy a 6-os 
főút dunaújvárosi szaka-
szán e rőszakka l egy 
Mazdába kényszerítették 
B. Anikó 19 éves nagyka-
rácsonyi lakost. 

B. Anikót Szegedre vitték, 
s szabadon bocsátása fejében 
a lány „tulajdonosától", E. 
Győző nagykarácsonyi lakos-
tól 150-200 ezer forintot kö-
veteltek. Az emberrablást kö-
vető két órán belül azonban 
már őrizetbe vették a gyanú-
sítottakat. Először a Mazdát, 
s a benne ülő D. László 29 
éves szegedi lakost tartóztat-
ták fel. Ezután az adásvétel 
tervezett helyszínén, a balás-

tyai presszóban elfogták az 
ügy további részvevőit: A. 
Tibor Imre 33 éves és F. Csa-
ba 21 éves hódmezővásárhe-
lyi lakosokat. B. Gyula 34 
éves kiskunfélegyházi lakos 
iratait a Mazdában megtalál-
ták, őt keresik a rendőrök, 
csakúgy, mint az ötödik, 
egyelőre ismeretlen elköve-
tőt. Az őrizetbe vett szemé-
lyeket Székesfehérvárra szál-
lították. Az ügy előzménye, 
hogy B. Anikót idén július 
28-án már egyszer ismeretle-
nek elrabolták, s 200 ezer fo-
rintért eladták B. Gyulának, 
aki csak akkor engedte volna 
szabadon a lányt, ha prostitu-
áltként megkeresi neki leg-
alább ezt az összeget. De a 
lány akkor megszökött, tele-
fonon értesítette futtatóját, 
aki visszavit te Nagykará-
csonyba. A rendőrség feltéte-
lezése szerint a csütörtöki 
esemény előzményéi hason-
lóak. 

Elisabeth szerepében a Halált alakító Szabó P. Szilveszterrel. (Fotó: Karnok Csaba) 

Sáfár Mónika szinte 
minden nyáron fellép a 
szabadtér in, ahol volt 
már Mária, Dulcinea, El-
len a Miss Saigonban. A 
tavalyi bemutató után 
most újra E l i sabethet 
alakítja. Május elején ré-
gi álma is Szegeden vált 
valóra, egy operafösze-
repben is bemutatkoz-
hatott: Boito Mefistofelé-
jének premierjén Margit 
és Heléna szerepét éne-
kelte nagy sikerrel. 

• Nagy feltűnést keltett 
azzal, hogy musicalszi-
nész létére operaszerep-
ben is kiváló teljesít-
ményt nyújtott. Vannak 
már a műfajban újabb 
szerepajánlatai? 
- Több feladatról tudok 

már, de még babonából nem 
beszélek róluk. Sok minden 
zúdult rám hirtelen, ha mind 
megva lósu l , h ihete t lenül 
boldog leszek. 

• Az egyik szegedi Me-
fistofele-előadásán az 
egyik páholyban az Ope-
raház igazgatóját is lát-
tam... 
- Szinetár tanár úrnak 

nagyon tetszett az előadás, 
talán annyit elmondhatok, 
hogy az Operaházban a De-
nevér Rosalindáját fogom 
énekelni. Valószínűleg Pál 
Tamás zeneigazgató úrral is 
napokon belül megállapo-
dunk aíTÓl, hogy a követke-
ző szezonban milyen felada-
taim lesznek Szegeden. Sze-
retnék mindenképp Pál Ta-
más köze lében maradni , 
mert kiváló szakmai tudását 
nagyon tisztelem, ráadásul, 
úgy érzem, értem a nyelvét, 
és nagyon sokat tanulhatok 
tőle. 

• Lehet együtt csinálni a 
két műfajt? 
- Hosszú távon semmi-

képp sem. Persze még van-
nak olyan musicalszerepek, 
amelyek abszolút megfelel-
nek a hangomnak, egyéb-
ként pedig operaénekesek is 
énekelnek musicaleket. Elég 
csak a My Fair Ladyt és a 
West Side Storyt emlí te-
nem.. . Nem zárkózom el 
semmi elől, hiszen mindig 
csak az izgatott, hogyan le-
het a szerepeket komplex 
színészi-zenei eszközökkel 
megformálni. A csúcs persze 
számomra továbbra is az 

opera marad, most ezt a mű-
fajt szeretném minél tökéle-
tesebben megtanulni. 

9 Ezek szerint az Elisa-
beth már rutinfeladat? 
- Sohasem játszom rutin-

ból, minden előadáson újra 
kell teremtenem a figurát. 
Most is nagy várakozással 
kezdtem a Dóm téri próba-
időszakot, pedig már vagy 
harmincszor énekel tem a 
szerepet. Van például egy je-
lenet - a Debrecen-kép, ami-
kor meghal Elisabeth kislá-
nya - , amit annyira átélek, 
hogy minden előadáson po-
tyognak a könnyeim, ezért 
mindig gyorsan ú j ra kell 
sminkelnem. 

9 Ha már a gyerekeknél 
tartunk, befutott énekes-
nőknél mindig kényes 
kérdés, tudnak-e időt 
szánni a szülésre... 
- Feltét lenül szeretnék 

gyermeket, maximum két-
három éven belül sor kell, 
hogy kerül jön rá. Engem 
egyébként nem fog érdekel-
ni, hogy éppen hol tartok a 
pályán, mert ha ezzel törőd-
nék, akkor sohasem lenne 
gyermekem. 

9 Milyen feladatok vár-

ják a szabadtéri Elisa-
beth-előadásai után? 
- Németországi turnéra 

indulunk a Csárdáskirálynő-
vel, majd Iglódi István ren-
dezésében a Luxemburg 
grófjára készülünk az Ope-
rettszínházban. Kaposvárra 
is minden évadban visszajá-
rok egy-egy operettszerepre. 
A következő évadtól nem 
újítottam meg a szerződése-
met az Operettszínházzal, 
mert szeretném kipróbálni a 
szabadúszást. Sok feladatom 
van, szeretnék köte lékek 
nélkül dolgozni. 

9 Sok magyar musicalsz-
tár az elmúlt években 
külföldre ment pénzt ke-
resni. Nem követi a pél-
dájukat? 
- Bár engem is hívtak, so-

hasem gondoltam erre ko-
molyan, mert sokkal fonto-
sabb szempont számomra a 
pénznél, hogy a feladatok 
szakmailag izgassanak. A 
musical műfaj nem érdekel 
olyan komolyan, hogy felte-
gyem rá az életemet. Persze, 
ha operára hívnának, akkor 
egészen más lenne a hely-
zet... 

Hallási Zsolt 

• Térítéses előkészítő a SZOTE-n 

Nulladik típusú évfolyam 
Igaz, hogy a felsőok-

tatási intézmények sorá-
ban az utóbbi években 
a közgazdaságtudomá-
nyi és a jogi egyetemek 
a legnépszerűbbek, ám 
az orvosi fakultás sem 
vesztett népszerűségé-
ből. A Szent-Györgyi Al-
bert O r v o s t u d o m á n y i 
Egyetemen az idén ösz-
szel indul harmadszor a 
nulladik „típusú" évfo-
lyam, a z a z a felvételi 
előkészítő tanév. 

Az előkészítő legfőbb gél-
ja - mondja dr. Lednitzky 
András, a SZOTE Dékáni 
Hiva ta lának veze tő je - , 
hogy kiegyenlítse a különbö-
ző középiskolákban szerzett 
tudássz in tkülönbséget . A 
szeptembertől májusig tartó 
térítéses felvételi előkészítő 
évfolyam költsége egy tan-
évre - két részben fizetendő-
en - 108 ezer forint. Az ed-
digi tapasztalatok azt mutat-
ják, hogy a felkészítő részt-

vevői nemcsak az egyetemre 
történő bejutáshoz kapnak 
nagy segítséget, de később is 
könyebb „dolguk van" az 
alapozó tárgyakkal. A téríté-
ses előkészítő hallgatói szá-
mára öt tantárgy kötelező: a 
biológia, a fizika, a kémia, 
az angol nyelv, az informati-
ka, s felvehető a latin. A kö-
telező öt tárgyból havonta 
dolgozatot írnak, félidőben 
és év végén - a két felvételi 
tárgyból - van írásbeli szá-
monkérés, a tanév szóbeli 
záróvizsgával fejeződik be. 
A hallgatók a nulladik ta-
névben nyújtott teljesítmé-
nyükért pontokat kapnak, s 
azok, akik meghatározot t 
pontszámot érnek el, felvéte-
li nélkül ju tha tnak be az 
egyetem első évfolyamára. 
Azok a a hallgatók, akik a 
nulladik évfolyamon nem 
érik el a felvételi nélküli be-
ju táshoz szükséges ered-
ményt, felvételi vizsgát te-
hetnek. 

Az első tanévben az elő-

készítő 98 hallgatója közül -
eredményei alapján - fel-
vételi nélkül került az egye-
tem általános orvosi karára 
15, a fogorvosi szakra 2, a 
gyógyszerésztudományi kar-
ra 2 és a főiskola gyógytor-
nász szakára 1 hallgató. A 
nulladik évfolyam tanulói 
közül sikeres felvételi vizs-
gát tett az általános orvosi 
karra öt, a fogorvosira öt, a 
gyógyszerész karra hét, a pé-
csi egyetem orvosi karára 
egy hallgató. 

Az elmúlt tanévben a ko-
rábbinál közel kétszer annyi-
an jelentkeztek, mint az azt 
megelőzőben, 175-en foly-
tattak tanulmányokat. K ö b -
lük a tanév végén az általá-
nos orvoskarra 15-en, a fog-
orvosira hárman, a gyógy-
szerészetire öten, a főiskolai 
karra ketten jutottak be fel-
vételi nélkül, az elkészítőn 
elért eredményeik alapján. A 
nulladik évfolyam hallgatói 
közül sikeres felvételi vizs-
gát tett az általános orvoska-

ron 16, a fogorvosin egy, a 
gyógyszerészeim 11, a főis-
kolai karon kilenc hallgató. 

A SZOTE a nulladik év-
folyamról befolyó bevétel-
ből finanszírozza a térítéses 
előkészítő költségeit és eb-
ből az összegből tartja fenn 
ingyenes előkészítő tanfo-
lyamát, aminek előadásait 
egy tanéven át szombaton-
ként hallgathatják a résztve-
vők három tantárgyból: bio-
lógiából, fizikából és kémiá-
ból. 

A most szeptemberben in-
duló térítéses orvosegyetemi 
felvételi előkészítőre eddig 
194-en jelezték beiratkozási 
szándékukat. Az idén újdon-
ság, hogy az in format ika 
tantárgyat az alapfokú szá-
mítógépkezelői vizsga köve-
telményeihez igazítják. Az 
előkészítő hallgatói külön 
vizsgát tehetnek informati-
kából és alapfokú számító-
gépkezelői képesítést szerez-
hetnek. 

Kalocsai Katal in 

forrás 

Működési 
engedély 

• Munkatársunktól 
Az üzletek működéséről 

és a belkereskedelmi tevé-
kenység feltételeiről szóló 
kormányrendelet értelmé-
ben a k i skereskede lmi , a 
vendéglátó és az idegenfor-
galmi tevékenységet folyta-
tó gazdálkodók, valamint a 
nagykereskedelmi raktárral 
rendelkezők a már működő 
üzletük üzletnyitási bejelen-
tését augusztus 21-éig köte-
lesek működési engedélyre 
cserélni. Ha ezt elmulaszt-
ják, akkor az üzlet nem mű-
ködhet tovább. Szegeden 
edd ig a ha tezer üz le tbő l 
csak ezer cserélte le a mű-
ködéséhez szükséges doku-
mentumokat. 

A működési engedélyt a 
polgármesteri hivatal ügyfél-
szolgálati irodájában (Szé-
chenyi tér 11.) kell kérni. A 
cseréhez mellékelni kell az 
üzletre vonatkozó üzletnyi-
tási bejelentést is. Az eljárás 
illetéke csere esetén kétezer, 
űj kérelemnél ötezer forint. 

Állásbörze 
a rádióban 

• Munkatársunktól 
Útkereső címmel hétfőn 

9.30-kor ismét jelentkezik a 
Magyar Rádió Szegedi Kör-
zeti Stúdiójában a munka-
ügyi központ információs 
rova ta . A t éma: a ta r tós 
munkanélküliek számára in-
dított országos program. A 
munkanélküliek számának 
növekedése az utóbbi idő-
ben megtorpant, de ezen be-
lül egyre emelkedik azok 
aránya, akik már legalább 
egy éve nem találnak mun-
kát. A tartós munkanélküli-
ség családok ezreit érinti. A 
most kezdődő program so-
rán áttekintik azokat a lehe-
tő ségeke t , ame lyekke l a 
munkaügyi központ segítsé-
get nyújthat az érintettek-
nek. A műsort á l lásbörze 
zátja. 

Közéleti 
Kávéház 

• Munkatársunktól 
Negyvenöt év az egész-

ségügy szolgálatában (Küz-
delem a szenvedélybetegsé-
gek ellen) címmel tartják a 
Közéleti Kávéház követke-
ző rendezvényét augusztus 
11-én, hétfőn este hat óra-
kor a Virág cukrászdában. 
A vendég dr. Szilárd János 
professzor , nyugalmazot t 
rektor, aki diplomaszerzése 
óta folyamatosan Szegeden 
él és dolgozik. Ez idő alatt 
sok vá l tozás tör tént nem 
csak a társadalomban, ha-
nem a pszichotikus betegek, 
betegségek és gyógyítások 
terén is. A drogfogyasztás 
mint társadalmi jelenség lé-
tezik. Kik lesznek szenve-
délybetegek? Hogyan je -
lentkezik a drogfogyasztás a 
tizenéveseknél? Befolyásoló 
hatással van-e rájuk a mai 
zene? Ebben segít eligazod-
ni az est másik vendége , 
Szurdi Zsolt zenész, a Rock 
Klub vezetője. 

Akció! 
Vezeték nélküli telefonok, 
telefax készülékek, 
kis alközpontok 

MOST MÉG 
OLCSÓBBAN 
a MATÁV 
Képviseleti Irodájában. 

Szegedi Szolgáltató 
Központ 
6747 Szeged. Tisze L krt. 41 
Tel : (62) 475-544. Fax: (62) <70+90 j 


